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Vážení a milí spoluobčané, 
červen přináší teplé a  slunečné dny a  s nimi 

i  př í lež itosti k  setkávání př i venkovních 
sportovních aktivitách, večerních a  víkendových 
posezeních s  přáteli. Děti se  jistě těší na  letní 
odpočinek, přeji jim povedený závěr školního roku, 
radostné a  bezstarostné prázdniny plné 
nezapomenutelných zážitků. Dospělákům přeji 
vydařenou dovolenou a léto bez mráčků.

V dubnu byla dokončena přestavba dopravního 
automobilu Volkswagen Crafter pro JPO III 
Kunžak, financovaná z 61.  výzvy IROP. Hasiči 
převzali vůz do užívání.

V  květnu byla dokončena první etapa 
cyklostezky Kunžak-Lomy, podpořená dotací 

ze  Státního fondu dopravní infrastruktury. Z  důvodu 
financování musela být výstavba rozdělena na dvě etapy. 
V  současné době jednám o  vykoupení předběžně 
nasmlouvaných pozemků pro výstavbu druhé etapy. 
Cyklostezka začíná v Kunžaku u čerpací stanice CS Point 
a končit bude u vlakové zastávky Kunžak-Lomy. Cílem 
je zajistit bezpečný pohyb cyklistů a  chodců na  cestě 
z  Lomů do  Kunžaku a  umožnit napojení na  stávající 
cyklotrasy.

Poslední květnový den byla ukončena výstavba 
Odpočinkové zóny Kunžak, spolufinancované dotací 
Místních akčních skupin Česká Kanada a Integrovaného 
regionálního operačního programu. Cílem projektu byla 
revitalizace a  úprava nevyužívaných ploch. Součástí 
místa pro odpočinek je vodní plocha s brouzdalištěm pro 
děti, vodní plocha pro ptáky, žáby a  vodní rostliny, 
sluneční louky s  posezením v  přírodě, ohniště 
s posezením, herní prvky pro děti i dospělé, volejbalové 
hřiště a  přilehlé parkoviště. Park je osvětlen lampami 
veřejného osvětlení. Věřím, že si na Podolí každý z vás 
najde cestu a  že se  tato část Kunžaku stane 
plnohodnotným místem pro odpočinek, relaxaci 
a  setkávání občanů. Odměnou pro místní zastupitele 
bude pohled na  děti a  dospělé, jak se  v  hojném počtu 
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věnují odpočinku a  sportovním aktivitám v  tomto 
krásném koutku naší obce.

Dne 3. června proběhla první koordinační schůzka 
ke  stavbě kanalizace a  čističky odpadních vod 
v katastrálním území Valtínov a ke  stavbě vodojemů 
v Kunžaku a ve Valtínově.

V  červnu bude, s  využitím finanční podpory 
z  dotačních programů Státního fondu životního 
prostředí, zahájena výstavba fotovoltaických 
elektráren na  střechách budov mateřské školy, 
základní školy a  čistírny odpadních vod. Na budově 
obecního úřadu dojde současně k rekonstrukci střechy. 
Jak jsem již zmiňoval, vyrobená elektřina bude 
využita pro vlastní spotřebu těchto objektů. Přetoky 
energie ze  solární elektrárny na  budově mateřské 
školy budou sdíleny pro veřejné osvětlení v  obci, 
sportovní halu, knihovnu a  posílí také fotovoltaické 
panely ČOV.

Při procházce obcí si nelze nevšimnout eternitové 
střešní krytiny na některých domech. Často slýcháme 
o  nezničitelných azbestových vláknech, která číhají 
na  střechách, nesprávná manipulace s  azbestem 
ohrožuje zdraví nás i našich blízkých. Za nedodržení 
předepsaného postupu likvidace azbestu hrozí vysoké 
pokuty (Nařízení vlády č. 361/2007 Sb. a Vyhláška č. 
294/2004 Sb.). Nejen výměna střešní krytiny, ale 
i  jakýkoliv zásah do  eternitu uvolňuje karcinogenní 
azbestový prach do  ovzduší. Abych předešel 
nepříjemnostem a  sousedským sporům týkajícím 
se tohoto tématu, požádal jsem o odborný výklad paní 
Ing. Zuzanu Doležalovou, specialistku na  azbest 

ze  společnosti SGS 
Czech Republic, s.r.o. 
Článek je součástí 
t o h o t o v y d á n í 
zpravodaje.
Do vstupních prostor 
obecního úřadu byl 
do  veřejného boxu 
u m í s t ě n 
a u t o m a t i z o v a n ý 
externí defibrilátor, 
o z n a č e n ý 
m e z i n á r o d n ě 
sjednocenou značkou 
– b í l é s r d c e 
se  symbolem blesku 

uprostřed, umístěné 
v  zeleném čtverci, doplněné o  písmena AED. Tento 
bezpečný, počítačem řízený přístroj je určen k  laické 
resuscitaci. Samostatně analyzuje elektrickou aktivitu 
srdce (snímá EKG křivku) a  včas rozpozná, zda je 
třeba podat defibrilační výboj. Není třeba mít obavy 
ze  složité obsluhy, po  zapnutí přístroje je zachránce 
naváděn hlasovými pokyny k poskytnutí potřebných 

kroků. Každý z  nás se může ocitnout v  situaci, kdy 
právě na  něm závisí záchrana lidského života. Při 
náhlé zástavě oběhu se  pozastaví přísun okysličené 
krve ke  tkáním. Nejcitlivěji na  nedostatek kyslíku 
reagují mozkové buňky, ty již po zhruba pěti minutách 
nenávratně odumírají. Čas je v  takové chvíli klíčový, 
důležitá je vzájemná lidská pomoc a  spolupráce 
na místě události. Operátoři na  linkách 112 a 155 vás 
nasměrují k  nejbližšímu AED přístroji. Seznam míst 
s  přesným umístěním AED obsahuje také aplikace 

Záchranka pro chytré telefony, která vás na  základě 
polohy telefonu k  přístroji navede. Jak defibrilátor 
vyzvednout? Dostavíme se  k  veřejnému boxu 
a vytočíme tísňovou linku 112 nebo 155. Operátor nám 
sdělí číselný PIN, kterým odemkneme box. Po zapnutí 
AED nás přístroj hlasově navádí. Zastupitelé 
a  zaměstnanci obce absolvovali odborné školení 
k obsluze AED přístroje.

V dubnu letošního roku proběhl konkurz na místo 
ředitele ZŠ. Do  funkce byl s účinností od 1.  července 
jmenován Mgr. Jan Dobeš. Rád bych touto cestou 
vyjádřil upřímné poděkování paní ředitelce Mgr. Evě 
Krafkové za  její dlouholetou práci a  přínos pro naši 
obec v  období let 2009-2025. Svým nasazením, 
ochotou a  laskavým přístupem významně přispěla 
k rozvoji našich dětí. Přejeme jí do dalších let mnoho 
osobních i  profesních úspěchů, pevné zdraví 
a spokojenost.

Obec Kunžak děkuje firmě AZKOP s.r.o. 
za vybudování nové odpočinkové zóny, která přispěla 
k zatraktivnění a zvelebení našeho města. Oceňujeme 
také její dlouhodobou podporu při řešení nečekaných 
technických problémů, jako jsou havárie a  poruchy 
v obci, kdy firma vždy ochotně poskytuje potřebnou 
techniku a  pomoc. Poděkování patří též firmě 
Dopravní a  vodohospodářské stavby s.r.o., která 
dohlížela na  realizaci projektu a  přispěla tak k  jeho 
úspěšnému dokončení.“
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Třídíme dobře, nebo stále příliš 
málo? 

Třídění odpadu je jedním z  nejjednodušších 
způsobů, jak může každý z  nás přispět k  ochraně 
životního prostředí. Přestože se  zdá, že barevné 
kontejnery na papír, plasty, sklo a další složky odpadu 
jsou samozřejmou součástí našich ulic, realita 
ve  směsném komunálním odpadu (SKO) ukazuje, že 
stále máme co zlepšovat.

Za asistence paní Ing. Pravdové ze  společnosti 
EKO-KOM a.s. a  žáků osmé třídy jsme roztřídili 
veřejně přístupný černý kontejner na  SKO. 
Ze  zpracované analýzy složení SKO v  Kunžaku 
vyplývá, že přibližně 60 % obsahu běžné popelnice 
tvoří odpad, který tam vůbec nepatří – tedy odpad, 
který bylo možné vytřídit. Největší část tvořil 
biologicky rozložitelný odpad (okolo 40  %), 
následovaný plasty (13  %), papírem (7  %) a  sklem 
(přes 2 %). To vše jsou suroviny, které mohly skončit 
v  barevných kontejnerech nebo na  kompostu, nikoli 
na  skládce. Velkou část také tvořil spalitelný odpad 
(typicky použité papírové kapesníky) , který sice 
do SKO patří, ale je na zvážení, zda by se mu nedalo 
zabránit používáním pratelných alternativ, protože 
samotné předcházení vzniku odpadu je podstatné k  
snížení jeho množství.

Co to znamená?
Každý kilogram odpadu, který končí zbytečně 

ve  směsném odpadu, znamená nejen vě tš í 
ekologickou zátěž, ale také vyšší náklady obce na jeho 
l i k v i d a c i . Ty t o n á k l a d y p l a t í m e v š i c h n i 
prostřednictvím poplatků. Naopak – čím více odpadu 
správně vytřídíme, tím více může obec ušetřit a  tím 
lépe chráníme naše životní prostředí.

Jak třídit správně?
Zde je stručný přehled, co kam patří:

• Modrý kontejner – PAPÍR
Noviny, časopisy, sešity, kartony, obálky (i  s fólií), 

rozebrané krabice. Nevhazujte znečištěný papír, 
mastné krabice, použité kapesníky.

• Žlutý kontejner – PLASTY (a  u nás i  nápojové 
kartony)

PET lahve, obaly od mléka, kelímky, sáčky, fólie. 
Nepatří sem obaly od chemikálií nebo znečištěný plast. 
Objem sešlápněte.

• Zelený kontejner – SKLO
Čiré i barevné skleněné lahve, sklenice. Nevhazujte 

porcelán, keramiku, autosklo nebo varné sklo.
• Hnědá nádoba – BIOODPAD
Zbytky ovoce a  zeleniny, kávová sedlina, čajové 

sáčky, listí, tráva. Nevhazujte maso, tuky nebo kosti.
• Bílá nádoba – KOVOVÝ ODPAD
Plechovky od  nápojů a  konzerv, kovové tuby, 

alobal, kovové zátky, víčka, krabičky, hřebíky, šroubky, 
kancelářské sponky a další drobné kovové odpady.

• Sběrný dvůr – VĚTŠÍ ODPADY, ELEKTRO, 
NEBEZPEČNÝ ODPAD

Staré spotřebiče, barvy, oleje, stavební odpad vyjma 
stavební suti, velké kusy nábytku – to vše patří 
na sběrný dvůr, nikoli do popelnic.

• Speciální kontejnery – TEXTIL
Diakonie Broumov - čisté nepoškozené oblečení a 

obuv vhodné pro charitu
Textil Eco - oděvy, boty, hračky, knihy, nádobí, 

bytové doplňky a další.

Co můžeme zlepšit?
Výsledky rozboru ukazují, že největší potenciál 

máme v  třídění bioodpadu a  plastů. Pokud bychom 
dokázali tyto složky efektivněji oddělit ze  směsného 
odpadu, mohli bychom množství SKO v obci snížit až 
o polovinu!

Třídění má smysl
Třídění není složité – stačí začít postupně. Pokud 

každý občan vytřídí navíc pár kilogramů odpadu 
měsíčně – v  celkovém součtu to znamená tuny 
odpadu, které neskončí na skládce, ale dostanou druhý 
život.

Tím, že budeme pečlivější, nejenže šetříme přírodu, 
ale také snižujeme náklady obce na  odpadové 
hospodářství. A  to se  může pozitivně promítnout 
i do výše poplatků za odpad.

Děkujeme, že třídíte. Pokud si nejste jisti, kam který 
odpad patří, neváhejte se obrátit na obecní úřad nebo 
využijte informační letáky a  štítky na  kontejnerech. 
Společně dokážeme udělat z  Kunžaku obec, kde 
odpad neskončí zbytečně na skládce.

Mgr. Jan Dobeš, místostarosta
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 Renovace eternitových střech 
Bohužel stále ještě existuje mnoho firem, které 

nabízejí renovaci (čištění) eternitových střech 
s  použitím vysokotlakých zařízení typu WAP 
a Karcher. Tento typ zařízení sice z povrchu eternitu 
odstraní nečistoty, ale odstraní také svazky 
odhalených a  částečně uvolněných azbestových 
vláken. Směs vody, cementu a  barvy společně 
s  azbestovými vlákny ulpívá na  okolních objektech, 
komunikacích, plotech, automobilech a  dalších 
površích včetně trávy, keřů, stromů a  rostlin. Navíc 
azbestová vlákna uvolněná do  vzduchu mohou 
kontaminovat i  vnitřní prostředí okolních objektů. 
Obecně platná pravidla pro odbornou sanaci azbestu 
(azbestových mater iálů ) zakazuj í použ ívat 
vysokotlaká zařízení, a to z výše uvedených důvodů. 
Pro sanaci azbestových materiálů se  výhradně 
používají nízkotlaká zařízení, která minimalizují 
uvolňování azbestových vláken do vzduchu.

Povinnost hlášení prací s azbestem
Práce s  azbestovými materiály, pod něž spadají 

i  výše zmíněné „renovace eternitových střešních 
krytin“, podléhají zákonnému hlášení místně 
příslušné krajské hygienické stanici (KHS), a  to min. 
30 dní před zahájením prací. Náležitosti hlášení prací 
s  azbestem a  jiných prací, které mohou být zdrojem 
expozice azbestu, řeší Vyhláška č. 432/2003 Sb. 
k Zákonu č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví. 
Práce mohou být zahájeny až po schválení skutečností 
a postupů uvedených v hlášení KHS.

 Střešní krytiny z  eternitu se  používaly ve  formě 
čtvercových šablon nebo vlnitých desek viz Foto č. 1 a 
2. Přestože se  jedná o  tzv. silně vázaný azbestový 
materiál, dlouhodobé působení povětrnostních vlivů 
jeho povrch silně narušuje. Z  povrchu eternitu 
se  postupně vymývá cement a  odhalují se  svazky 
azbestových vláken viz Foto č. 3. Pokud se  do 

Foto č. 1 – Eternitové šablony použité jako střešní krytina i jako 
obklad fasády.

Foto č. 2 – Eternitové vlnité desky jako střešní krytina a 
azbestocementová roura jako komínový nástavec.

Foto č. 3 ze SEM (Scanning Elektron Microscopy / rastrovací 
elektronový mikroskop) – Povrch eternitové šablony při zvětšení 
500x. Jasně viditelné svazky azbestových vláken na narušeném 
povrchu šablony.
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Venkovní výstava Nezapomeňme 80, 
kterou připravila Paměť národa. Výstava 

připomíná pohnuté osudy pamětníků za druhé 
světové války a také následné komunistické totality. 

Jeden z příběhů připomíná osud pana Kafky. Byl 
synem předsedy pražské židovské obce. Těsně před 
vypuknut ím vá lky s t ih l od je t j edn ím z 
Wintonových vlaků do Anglie. Zanechal střední 
školy, chtěl bojovat. Po základním výcviku byl Jiří 
Pavel Kafka zařazen jako střelec a radista k 
„československé“ 311. peruti Royal Air Force. Po 
válce se vrátil do Československa a shledal se s 
maminkou, která jako jedna z mála přežila ghetto v 
Lodži i Osvětim. V roce 1947 coby britský voják 
odjel do Londýna, žil i v Izraeli. Do rodné Prahy se 
vrátil až po roce 1989.

Přijďte se seznámit s osudy dalších  a 
připomenout si, že svoboda a demokracie nejsou 
samozřejmost.

12 panelů bude vystaveno před budovou školy 
od 1.8. do 15.8.2025

materiálu nijak nezasahuje, uvolňují se  azbestová 
vlákna postupně a jen v nízkých koncentracích. Pokud 
se  však materiál narušuje mechanicky (např. při 
odstraňování mechu a  jiných nečistot seškrabáváním, 
trháním, vysokotlakem), pak nastává problém 
s  nadměrným uvolněním azbestových vláken 
ve  vysokých koncentracích ohrožujících zejména 
osoby v nejbližším okolí.

Co je to ETERNIT? 
Eternit vynalezl koncem 19.  století Rakušan 

Ludwig Hatschek, rodák z  Těšetic u Olomouce. Ten 
namíchal směs z 90 % cementu a 10 % azbestových 
vláken, kterou smíchal s  vodou a  následně nechal 
projet strojem na  výrobu kartonu. Tento typ 
azbestocementového materiálu se pak, pro své skvělé 
vlastnosti a dlouhou životnost, používal po dlouhou 
dobu i v Československu, a to v podstatě až do 90. let 
dvacátého století, kdy jej nahradily obdobné materiály 
bez azbestu typu Beronit.

Co je to azbest? 
Jedná se o společný výraz používaný pro specifické 

serpent inové a  amfibolové minerály, které 
vykrystalizovaly do  azbestového vzhledu tzn. 
oddělují se do dlouhých, tenkých a pevných vláken, 
jsou-li tyto minerály drceny nebo zpracovávány. První 
zmínky o  používání azbestu se  objevují už v  antice, 
kdy dostal své jméno „asbestos“, tzn. „neuhasitelný / 
nezničitelný“. Vzhledem ke  svým mimořádným 
vlastnostem (nehořlavost, odolnost vůči kyselinám 
i  zásadám, pevnost a  ohebnost atd.) byl cílevědomě 
využ íván j iž od  přelomu 19.  a 20.  století . 
V  sedmdesátých letech 20.  století dosáhla světová 
těžba a výroba z azbestu svého maxima. Více než 90 % 
veškerého vytěženého azbestu bylo použito 
ve  stavebnictví, a  to nejčastěji ve  formě deskových 
materiálů (střešní krytiny z  azbestocementu zejména 
ETERNIT, příčky, fasády, panely, podhledy, izolace 
nosných konstrukcí a  elektroinstalací atd.), rour 
kruhového i  obdélníkového průřezu (kanalizační 
stoupačky, odvětrání prostor, komínové nástavce, 
chráničky kabelů atd.), provazců (těsnění přírub 
tlakových a  VZT potrubí, omotávky/izolace potrubí 
atd.). a mnoha dalších typů.

Proč je nebezpečný? 
Azbest je prokázaný lidský KARCINOGEN 

a  MUTAGEN, který působí negativně zejména 
na  orgány dýchacích cest. Vdechování azbestových 
vláken může vést ke vzniku vážných onemocnění jako 
jsou azbestóza (plicní fibróza), rakovina plic a hrtanu, 
maligní mezoteliom, rakovina vaječníků atd. Nemoc 
obvykle nastává po  mnohaleté latenci (15–50  let) 
od  začátku expozice. Riziko vzniku nemoci vzrůstá 

s koncentrací azbestových vláken v prostoru a s dobou 
jejich působení na  osoby (doba expozice). Bohužel 
zdravotně nezávadnou koncentraci azbestových 
vláken nelze stanovit, a  proto je nutné uvolňování 
azbestových vláken minimalizovat. Nejrizikovější 
skupinou jsou děti ve  věku 2–16  let, které mají cca 
3x  vyšší vnímavost ke  karcinogenům v  důsledku 
nevyzrálosti organismu.

Závěr 
Do  eternitových střech je lepší nijak nezasahovat 

i když „nejsou hezké“ a pokud již neplní svou funkci, 
je vhodné je raději odstranit odborně způsobilou 
sanační firmou a  nahradit moderním materiálem. 
Sanace azbestu je soubor technicky a  technologicky 
náročných činností, a  proto ji mohou provádět jen 
firmy, které mají dostatečné zkušenosti, technologické 
vybavení a  dostatečný počet proškolených 
pracovníků. Během sanace azbestu platí zvláštní 
pracovní režim s ohledem na BOZP a ochranu zdraví 
třetích osob.

Ing. Zuzana Doležalová, specialista azbest, 
společnosti SGS Czech Republic, s.r.o
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Uctění památky Sira Nicholase 
Wintona

19. května jsme si připomněli 116. narozeniny 
S.N.Wintona. Ve třídách si žáci vyprávěli o činu 
pana Wintona, který před druhou světovou válkou 
zachránil 669 židovských dětí. 

13. března naši školu navštívil pan velvyslanec 
Velké Británie Matt Field a náměstek ministra 
zahraničních věcí pan Jan Marian. Společně se žáky 
si připomněli, že 14. 3.1939 byl vypraven první 
Wintonův vlak s dětmi, které odjely do Velké 
Británie. Žáci 2. stupně se sešli s panem 
velvyslancem a panem náměstkem ministra 
zahraničních věcí na společné besedě, poté členové 
ekotýmu oba provedli po škole a vyprávěli jim o 
našich aktivitách. 

14. března žáci 9. třídy a členové ekotýmu 
položili v Praze na hlavním nádraží u sochy Sira 
Nicholase Wintona kytici žlutých růží jako 
vzpomínku na jeho záchrannou akci. A pak  
společně s průvodkyní prošli místa v Praze, která se 

vztahovala k období protektorátu. Obě tyto akce 
zaštiťoval Odbor pro strategickou komunikaci státu 
Úřadu vlády České republiky.

Ekoškola
Naše škola získala poprvé titul Ekoškola jako druhá 

v Jihočeském kraji v roce 2007. V letech 2009, 2011, 2014 
a 2019 jsme titul obhájili. V únoru 2024 jsme tento 
prestižní titul obhájili po šesté. 

V rámci projektu Ekoškola žáci zorganizovali 
několik celoškolních akcí, např. sběr pomerančové kůry, 
sběr elketroodpadu, sbírali staré mobilní telefony a 
další. Pečují o přírodní učebnu, o park Sira Nicholase 
Wintona. 

Účastníme se projektu Aktivace žáků ve vzdělávání 
ke klimatu. Realizátorem projektu je Lipka - školské 
zařízení pro environmentální vzdělávání Brno. Program 
realizovaný v naší škole má název Klimatická zahrada. 
Díky tomuto projektu v přírodní učebně postavili žáci 
za velké pomoci pana školníka Ondřeje Růžičky 
vyvýšené záhony. V 
parku zaseli kvetoucí 
l o u k u a b u d u j í 
broukoviště.
Žáci 6. třídy se 

z a p o j i l i d o 
m e z i n á r o d n í h o 
p r o j e k t u 
o r g a n i z o v a n é h o 
centrem Cassiopeia 
CLIM-E-DO! Je to 
projekt, ve kterém žáci 
s p o l u p r a c u j í s 
rakouskou školou. 
Budovali jezírko v 
přírodní učebně a své 
zkušenosti sdíleli na 
onlinových setkáních s 
rakouskými dětmi, v 
květnu se s nimi sešli 
v penzionu u Červené 
Lhoty na dvoudenním 
setkání. 

Ekotým je velmi 
aktivní a díky koordinátorce EVVO paní učitelce Lucii 
Zavoralové se daří uskutečňovat zajímavé aktivity a 
budovat u žáků kladný vztah k přírodě a svému okolí.

Den Země
Den Země – 22. duben je každoroční celosvětová 

událost organizovaná  a zaměřená na propagaci a 
podporu ochrany životního prostředí. Poprvé byl Den 
Země slaven v roce 1970, v současnosti probíhá oslava 
každoročně ve více než 193 zemích světa. U nás ve 

Základní škola Sira Nicholase Wintona Kunžak informuje

Matt Field  u nás ve škole

Praha - Hlavní nádraží - Socha S.N.Wintona

Žáci 6. třídy budují jezírko
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škole jsme pořádali v tento den akce zaměřené na 
pomoc přírodě. Děti z prvního stupně uklízely okolí 
Kunžaku. Žáci 6. třídy dokončovali práce v přírodní 
učebně, kde budují jezírko. Žáci 7. třídy pracovali také 
v přírodní učebně a v parku Sira Nicholase Wintona. 

Žáci 8. třídy vyřezávali nálet v části lesa, který zasadili 
jejich předchůdci. Žáci 9. ročníku čistili část paseky ve 
Fenkách, kde roste žluťucha menší.

Vlajka pro Tibet
V pondělí 10. března se letos poprvé naše škola 

zapojila do akce Vlajka pro Tibet. Kampaně, která 
symbolicky podporuje Tibet a také poukazuje na 
dlouhodobé porušování lidských práv v zemi, která je 
již přes 70 let okupována Čínou.

Samotným vyvěšením tibetské vlajky na budovu 
školy to ale na naší škole nekončilo. Vybraní žáci 8. a 
9. ročníku vymysleli společně s paní učitelkou 
Klikovou, jak mladším spolužákům tuto nádhernou 
zemi představit hravou formou projektu Děti dětem. 
Děti z nižších ročníků si nejdříve poslechly pohádku o 

tibetském chlapci Namgyalovi. K jejímu vytvoření 
použili deváťáci umělou inteligenci tak, aby mohli 
pohádkovou formou mladším dětem vysvětlit, proč na 
škole visí jiná vlajka než česká.

Po pohádce už děti vybíhaly schody, aby si 
uvědomily, že Tibet leží ve vysoké nadmořské výšce, 
zopakovaly si u toho nejvyšší vrcholky od Vysokého 
kamene, Sněžku až po Mt. Everest. Na druhém stupni 
si prohlížely výstavu připravenou od jejich spolužáků. 
Plnily u ní další úkoly, snažily se tak například najít 
Tibet na velkém globusu a na mapě světa. Vybarvovaly 
si vlastní malé tibetské vlajky, aby je pak mohly 
společně vyvěsit na chodbě. V jedné z učeben si pak 
mohly děti představit, že jsou mniši v tibetském 
chrámu, učily se hrát na tibetské mísy a činelky, 
meditovaly za vůně vonných tyček.

Na závěr si každý mohl napsat svá přání (osobní i ta 
pro Tibet a pro celý svět) na praporky, ze kterých se 
postupně vytvořila symbolická školní lungta. V 
projektu tak rezonovaly myšlenky o dodržování 
lidských práv, které jsou i odkazem Sira Nicholase 
Wintona, jehož jméno naše škola nese. 

Vystoupení ke Dni matek
14. května jsme uspořádali vystoupení ke Dni 

matek. V programu vystoupili žáci 4. třídy s pásmem o 
přírodě, třeťáci s písničkou o námořnících, recitovali 
zde Laura Švaříčková, Štěpánka Šarochová, Tobiáš 
Sobek, Anna Smitková, Ciara Criscuolo. Filip Popelka 
zahrál na trubku, Viktorie Kindlová zacvičila 
gymnastickou sestavu. Děvčata, která navštěvují 
kroužek aerobiku, předvedla své vystoupení. 

Kluci z 9. třídy vystoupili s  libretem Cimrmanovy 

opery V chaloupky stínu. Na závěr se představil 
pěvecký sbor pod vedením paní učitelky Marie 
Strakové a paní učitelky Štěpánky Rückertové. Ve sboru 
jsou děti nejen z naší školy, ale také z mateřské školy. 
Vystoupení se všem účinkujícím povedlo a sklidili 
zasloužený potlesk.

Den Země

Výstava 

Pěvecký sbor
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Soutěže
Žáci školy se účastnili okresních kol těchto 

olympiád: biologická olympiáda (Matias Zušťák, 
Anna Smitková, Laura Marková, Zdeněk Zámečník), 
recitační soutěž (Laura Švaříčková, Štěpánka 
Šarochová, Lukáš Sobek, Tobiás Sobek, Anna 
Smítková, Ciara Criscuolo), olympiáda zeměpise 
(Ondřej Brunner), olympiáda v anglickém jazyce 
(Veronika Sojková, Matyáš Kocman), dějepisná 
olympiáda (Ondřej Brunnner), matematická 
olympiáda (Matej Marýška, Filip Popelka, Martin 
Štefl, Vendula Tomanová, Anna Smitková, Aleš 
Janotka, Bára Valková, Matyáš Kocman – 1. místo, 
Zdeněk Zámečník – 2. místo – oba postoupili do 
krajského kola). Ve Veselí nad Lužnicí reprezentovaly 

školu na přírodovědné soutěži Bára Valková a 
Gabriele Hesová. Žáci od 2. ročníku se zúčastnili 
mezinárodní matematické soutěže Matematický 
klokan. Ve škole proběhlo školní kolo rybářské 
olympiády (Dominik Hajna – 1. místo, Tobias Kváš  - 
2. místo, Břetislav Janotka – 3. místo). Soutěže „Mladý 
záchranář“ v akci se zúčastnila dvě družstvo složená 
z mladých hasičů, z 60 zúčastněných týmů obsadili 
krásné 11. a 12. místo. Ve škole jsme uspořádali pro 
všechny žáky školní kola matematické soutěže „Kdo 
má pod čepicí“.

OP JAK – Operační program Jan Amos 
Komenský
Čerpali jsme finanční prostředky z programu OP 

JAK. Finanční prostředky byly použity na inovativní 
vzdělávání žáků, další vzdělávání pedagogických 
pracovníků a odborně zaměřená tematická a komunitní 
setkávání v ZŠ. Celková částka finančních prostředků na 
vybrané aktivity činí 824 263 Kč. Tuto částku jsme 
použili během dvou školních roků převážně na 
z a p l a c e n í výu k o vý c h p ro g r a mů a e x k u r z í . 
Nejnákladnější je doprava na exkurze a výlety, takže 
tímto způsobem umožníme všem žákům zúčastnit se 
zajímavých akcí. Žáci měli většinu exkurzí a výukových 
programů zdarma.  

Výukové programy
• Žáci 9. ročníku se zúčastnili programu U nás v 

Podnebíně. 
• Řemeslných dílen v jindřichohradecké gobelínce 

se zúčastnili žáci 1., 2., 4., 5., 7. a 8. ročníku.
• Žáci 4. třídy absolvovali výuku na dopravním 

hřišti v Jindřichově Hradci.
• V rámci prevence rizikového chování všechny 

třídy absolvovali výukové programy vedené pracovníky 
centra Theia, témata byla přiměřená věku žáků a týkala 
se například finanční gramotnosti, mediální výchovy, 
virtuálního světa, šikany. 

• Žáci 8. a 9. ročníku byly na exkurzi v Temelíně na 
na hvězdárně v Českých Budějovicích.

• Kunžackou knihovnu navštěvovaly děti z 1. 
stupně. 

• Žáci druhého stupně zhlédli v rámci projektu 
Jeden svět krátké filmy.

• Žáci 4. a 5. ročníku absolvovali výukový program 
Žít a přežít v přírodě.

• Žáci 1. -3. třídy spolu s dětmi z MŠ Střížovice 
viděli pohádku a žáci 2. stupně program Husité od 
agentury Pernštějn. 

• Žáci 7. třídy byli v rámci projektu Planeta Země na 
promítání filmu o Chile

7.  třída  na  workshopu v gobelínce  

4. třída v knihovně

Účastnici rybářské soutěže



10

Exkurze 
• Žáci 6. a 9. třídy navštívili v Praze výstavu 

Tutenchamon.
• Žáci 1. až 4. ročníku navštívili divadlo v Jihlavě, 

k d e v i d ě l i k r á s n é 
p ř e d s t a v e n í M a l á 
čarodějnice.

• Žáci 1. a 2. třídy 
b y l i n a e x k u r z i v 
třeboňské záchranné 
stanici a také pluli na 
výletní lodi po rybníku 
Svět.

• Třeboň navštívili 
také žáci 4. a 5. třídy.

• Třeťáci byli na 
exkurzi v parku v 
Roseči na programu 
F a n t a z i a a t a k é v 
Panském dvoře v Telči.

• Ž á c i 8 . a 9 . 
ročníku byli v Praze na 
exkurzi na Hradě.

• H o s p o d á ř s k á 
komora zorganizovala 
pro žáky 8. třídy exkurzi na farmě v Malém Pěčíně.

• Žáci 7. a 8. ročníku navštívili grafitový důl v 
Českém Krumlově.

• 1. a 2. třída navštívily ZOO Jihlava.

Plavání a lyžařský kurz
Zcela pravidelně se žáci 3. a 4. ročníku účastní 

plaveckého výcviku, který se uskutečňuje v bazénu v 
Jindř ichově Hradci. Kurz má rozsah deseti 
dvouhodinových lekcí. Letos si vyzkoušeli plavání i 
žáci z 1. a 2. ročníku, kteří absolvovali dvě 
dvouhodinové lekce. 
Žáci 7. a 8. ročníku letos absolvovali týdenní 

lyžařský kurz V Krkonoších. Kurzu se zúčastnilo 30 
žáků.

Sport
• Žáci 1. stupně se zúčastnili fotbalového turnaje 

MacDonald Cup. Startovali ve dvou kategoriích, 1. – 3. 
třída a 4. a 5. třída (4. místo). 

• Žáci I. stupně se zúčastnili okresního kola 
plaveckých závodů. Ocenění získala Sára Teršová (2. 
místo).
• Od začátku března se jednou týdně ráno před 

vyučováním konají tzv. ranní běhy, kdy žáci pod 
vedením p. učitelky Chrstošové vyběhnou na trasu 
dlouhou 1 kilometr. Účast na běhu je dobrovolná, 
pokaždé běží deset až dvacet dětí.
• 13. května se žáci 2. stupně zúčastnili atletických 

soutěží Poháru Českého rozhlasu. Dosáhli skvělých 
výsledků. Družstvo mladších žáků získalo 1. místo 
a postoupilo  do krajského kola.
Úspěchy jednotlivců:
běh na 60 m Dominik Hajna 1. místo, 
Vojtěch Štykar   2. místo
skok vysoký Břetislav Janotka 1. místo
skok do dálky Tobiáš Blahník 4. místo
hod kriketovým míčkem Vojtěch Štykar 3. místo
štafeta Štykar, Hajna, Kváš, Winkler 1. místo
běh na 60 m Ciara Criscuolo 1. místo
skok vysoký  Vanda Vacková 4. místo
vrh koulí Karolína Stránská 2. místo, 
Nela Marková 3. místo 

Poděkování 
Závěrem bych chtěla upřímně poděkovat všem 

žákům, kteří vzorně školu reprezentují na různých 
soutěžích a kteří také poctivě pracují během celého 
školního roku. Mé poděkování patř í všem 
pedagogickým pracovníkům, kteří nejen vyučují, ale 
pro žáky chystají mnoho zajímavých aktivit. Děkuji i 
všem provozním zaměstnancům, bez kterých by škola 
nemohla tak dobře fungovat. Děkuji naš im 
sponzorům, kteří pomáhají dětem zlevnit různá 
kulturní vystoupení, výukové programy a výlety. 
Všem přeji krásné prázdniny plné zážitků a pohody.

Velice děkuji paní zástupkyni Daně Horázné, která 
odchází do důchodu. Na škole pracovala 27 let a od 
roku 2009 byla mojí zástupkyní. Díky ní jsme se 
zapojili do mezinárodního projektu Ekoškola, byla u 
začátku budování přírodní učebny a po celou dobu 
svého působení na škole nejen učila matematiku, ale 
byla mojí pravou rukou při zajišťování chodu školy. 
Moc za její  práci děkuji!

Od 1. července je ředitelem školy jmenován pan 
Mgr. Jan Dobeš. Přeji jemu i jeho zástupkyni paní Mgr. 
Marcele Plucarové, aby se jim práce dařila a aby našli 
oporu u všech zaměstnanců a společně zvládli 
všechny změny, které školství čekají.   

      Eva Krafková, ředitelka školy

Záchranná stanice Třeboň

Družstvo v  okresním  kole
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Mateřská škola Kunžak

Milí rodiče a přátelé mateřské školy,
školní rok se  pomalu blíží ke  konci a  my 

se  s  radostí a  lehkou nostalgií ohlížíme za  vším, co 
jsme společně prožili. Byl to rok plný nových 
zkušeností, užili jsme si spoustu tematických dnů, 
slavností, výletů, společných setkání, zvídavých 
dětských otázek. Společně jsme oslavili svátky, 
radovali se  z  úspěchů, naučili se  zvládat drobné 
nezdary a  budovali vztahy, které jsou důležité pro 
další životní cestu. Zde máte malou ochutnávku toho, 
jak jsme prožili druhou půlku školního roku. Na úvod 
bych ráda poděkovala všem svým zaměstnancům 
za  to, že pečují s  láskou nejen o  děti, ale vlastně 
o  celou mateřskou školy zevnitř i  zvenku. Velmi si 
toho vážím!

Malá technická univerzita

Malá technická univerzita (MTU) je vzdělávací 
program zaměřený na  rozvoj technické a  digitální 
gramotnosti u  dětí. Program využívá názorné 
a  prožitkové metody k  tomu, aby dětem přiblížil 
technický svět kolem nás. Lekce jsou koncipovány 
tak, aby podporovaly logické myšlení, prostorovou 
orientaci, jemnou motoriku a  schopnost spolupráce. 
Děti se  prostřednictvím her a  praktických aktivit 
seznamují s  různými technickými obory, jako je 
architektura, inženýrství, energetika či ekologie. 
S  dětmi jsme na  tento program jezdili do  knihovny 
v  JH v  rámci projektu MAP JH, absolvovali jsme 
několik programů – stavitel města, stavitel mostů 
a stavitel věží.

Plavání

Děti v  březnu absolvovaly pět lekcí plavání 
v  bazénu v  penzionu Bělidlo. Plavání je jednou 
z nejzdravějších pohybových aktivit, a právě proto ho 
zařazujeme do  programu v  MŠ. Umožňuje dětem 
nejen rozvíjet fyzickou zdatnost, ale také získat 
přirozený vztah k vodě a osvojit si základní plavecké 
dovednosti už od raného věku.

Ekotým
S radostí a hrdostí oznamujeme, že naše mateřská 

škola získala certifikát Stříbrné cesty v mezinárodním 
programu Ekoškola, který podporuje ekologické 
vzdělávání a  udržitelný rozvoj. Tento certifikát je 
uznáním za  naši dosavadní práci, aktivní přístup 
k ochraně životního prostředí a  zapojení celé školní 
komunity do  ekologických témat. Děkuji celému 
ekotýmu, který vedou paní učitelky Daniela 
Adamcová a Nela Sobková.

Certifikace Stříbrné cesty v programu Ekoškola je 
druhým stupněm ekologického vzdělávání pro 
mateřské školy. Je určena školám a školkám, které již 
vytvořily Ekotým, provedly analýzu a plán činností 
a  realizovaly alespoň jedno environmentální téma 
podle metodiky 7 kroků. Cílem je prohloubit 
ekologickou gramotnost dětí a  zapojení školy 
do udržitelného rozvoje.

Dopravní nauka
V  březnu se  naš i předškoláci zúčastnili 

vzdělávacího programu dopravní výchovy v  DDM 
v  Jindřichově Hradci, který jim pomohl lépe 
porozumět základním pravidlům silničního provozu 
a  bezpečného chování na  ulici. V  prostorách DDM 
proběhl i  praktický výcvik na  dopravním hřišti. 
Po  absolvování dopravní nauky byly vybrány čtyři 
děti, které se  zúčastnily dopravní soutěže. 
Každoročně se  naše mateřské škola v  soutěži 
umisťuje na předních místech, v letošním se podařilo 
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dětem ve  velké konkurenci vybojovat krásné 
bronzové umístění. Za skvělou reprezentaci mateřské 
školy děkujeme Kryšpínu Pudilovi, Ondrovi 
Truhlářovi, Emě Chalupové, Stázce Elster. Přípravu 
na  soutěž měly na  starosti paní učitelky Daniela 
Adamcová a Nela Sobková.

Stavění máje a pálení čarodějnice
Májka neboli máj je ozdobený stromek, který 

symbolizuje lásku, mládí a  probouzející se  přírodu. 
Tradiční české zvyky spojené s  odcházením zimy 
a  vítáním jara jsme si s  dětmi připomněli i  letos. 
Postavili jsme máj, která nám zdobila celý květen naši 
zahradu, a  jako symbol odcházející zimy, jsme spálili 
čarodějnici.

Zápis do MŠ
Chtěla bych poděkovat všem rodičům za  zájem 

o naši mateřskou školu a za účast u zápisu pro školní 
rok 2025/2026, zapsáno bylo 21 dětí. Tento rok 
probíhal zápis nejen v  tradiční podobě, ale opět měli 
rodiče možnost využít pro zápis svého dítěte 
i elektronickou podobu tzv. předzápis. 

Bubnování ve školce
13.5.  se  celá školka zapojila do  bubnovacího 

workshopu. Děti měly možnost si nejen poslechnout 
různé druhy bubnů, ale i si na ně zahrát a užít si tak 
společně spoustu zábavy.

Dudácká pohádka s Radomírem Švecem
Ve čtvrtek 29.5.  se naše mateřská škola proměnila 

v místo plné hudby, pohádek a krásných tradic. Děti 
měly jedinečnou příležitost zúčastnit se  Dudácké 
pohádky, kterou do  naší školky přivezl známý 
muzikant a vypravěč Radomír Švec.

Školkové besídky
Předposlední týden v  květnu se  konaly ve  školce 

tradiční třídní besídky. Je to takové hezké, veselé 
zakončení společně prožitého školního roku. Děti 
se  na besídky společně s  paní učitelkami pečlivě 
připravovaly, nacvičovaly vystoupení, tvořily dárky 
pro rodiče a  těšily se, až všem ukážou, co všechno 
dokážou. Jejich nadšení, upřímnost a  radost byly tím 
nejhezčím dárkem pro každého z nás.
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Školkové výlety
V  letošním školním roce jsme se  rozhodli 

zorganizovat školkové výlety podle věkových skupin 
dětí a ukázalo se, že tento přístup byl krok správným 
směrem. Mladší děti z našich tříd se vydaly na kratší 
a klidnější výlet přizpůsobený jejich tempu a zájmu, 
navštívily ZOO na  Hrádečku. Naopak starší děti 
se vydaly na delší výpravu na zámek Červená Lhota. 
Tato změna umožnila každému dítěti prožít výlet 
naplno, bez pocitu přetížení nebo naopak nudy. Vše 
probíhalo v  klidnější atmosféře, lepší možnosti 
individuálního přístupu a  větším bezpečí při 
přesunech.

Loučení s předškoláky
11.6.  jsme se  rozloučili s našimi předškoláky, kteří 

už brzy vykročí na  svou novou životní cestu. Je to 
chvíle dojemná, radostná i  trochu smutná zároveň. 
Radujeme se  z  toho, jak děti vyrostly, co všechno 
se  naučily a  jak krásně dozrály. A  zároveň se  nám 
bude stýskat. Přejeme dětem, ať se jim ve škole líbí, ať 
se každé ráno těší, co nového se naučí. 

Poděkování
S  velkým vděkem a  úctou se  loučíme s  paní 

učitelkou, kolegyní, kamarádkou, milou duší a oporou 
týmu Vlaďkou, která odchází do důchodu. Její laskavý 
přístup k  dětem, trpělivost, nadhled i  smysl pro 
humor zanechaly nesmazatelnou stopu nejen v srdcích 
malých dětí, ale i  nás všech. Přejeme jí v  její nové 
životní etapě hodně zdraví, energie a radosti.

Vám čtenářům přeji slunečné léto, nechte starosti 
chvíli odpočívat a užijte si letní dny.

Veronika Dobešová, ředitelka MŠ Kunžak
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Píše se rok 1646, vrcholí tzv. Třicetiletá válka a s tím 
spojené útrapy všech obyvatel v našem kraji. V podstatě 
úplně zdevastované hospodářství, zemědělská 
produkce minimální, a i zbylá pozvolně mizí v útrobách 
válčících vojsk. A  právě první měsíce roku 1646 
znamenají příchod nových vojenských pluků do oblastí 
jindřichohradecka. Patří sem zejména pluky švédské, 
které jsou rozloženy od  Jindřichova Hradce až 
po Jihlavu již od roku 1645, kdy v prostoru Jankova 6. 3. 
1645  byla svedena velká bitva mezi Švédy pod 
velitelem Torstenssonem a císařskou armádou generála 
Götze, která byla na  hlavu poražena (od  této doby 
se  říká lidem, kteří prohrají – „dopadl jako Kec 
u Jankova“). A právě uprostřed švédského teritoria leží 
Žirovnice se  svým hradem, kde je posádka císařského 
vojska, vedená plukovníkem Albrechtem Kapounem 
ze Svojkova, která svojí aktivitou ruší poklid švédských 
kompanii. Pohyb vojsk obou stran byl trvalý a přeléval 
se po krajině. První větší střet mezi císařskými vojáky 
vedenými plukovníkem Kapounem a  Švédy se  udál 
u  Jarošova nad Nežárkou. Při tomto střetu byl 
plukovník Kapoun zajat a  s dalšími císařskými 
důstojníky a  čtyřiceti vojáky byl eskortován do  zajetí 
v  Jihlavě. Švédové se  snažili vyloupením žirovnické 
posádky, která čítala téměř celý pluk vedený 
plukovníkem Contim z  Budějovic objezdem přes 
Kunžak po  tzv. Rakouské stezce, ale lest byla 
prozrazena a  došlo k  dalšímu střetu, tentokrát u  vsi 
Leštiny v  prostoru tzv. Kohoutí strouhy mezi 
Kunžakem a  Suchdolem. Kapoun a  druzí byli 
osvobozeni, padlí pak dle ústní tradice pochováni 
v  Kohoutí strouze, kde byl vztyčen kříž. Při této 
šarvátce byl zabit major Binss a rytmistr hrabě Redern 
a  další tři rytmistři a  dva plukovní ubytovatelé byli 

zajati společně s  českým emigrantem rytmistrem 
Hrdličkou.

Tento kříž byl obnoven na konci 19. století. Bohužel 
v roce 2022 došlo k jeho vážnému poškození neznámým 
vandalem. Vše bylo nahlášeno obecnímu úřadu 
v  Kunžaku. Věříme, že společným úsilím kříž 
obnovíme, a navíc tímto aktem vzpomeneme na padlé 
v nesmyslných válkách minulosti.

Zpracoval Josef Kašpárek 

Vítání občánků 

Dne 13.05.2025  se  uskutečnilo 
tradiční vítání občánků obce 
Kunžak.

Byly přivítány tyto děti: Tobiáš 
Hynek, Rosita Kreiselová, Ema 
Burianová, Vladimír Hubert, 
Barbara Kos, Samuel Šaroch 
a Matěj Pohůnek.

Při vítání účinkovaly děti z MŠ 
Kunžak.

Málo známá událost v kunžackém okolí
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TĚLOVÝCHOVNÁ JEDNOTA 
KUNŽAK – ODDÍL FOTBALU 

Jarní část sezony, která dosud stále probíhá, nelze 
z  pohledu výsledkového hodnotit zcela pozitivně. 
Přesto je nutno zmínit stále velmi pozitivní nasazení a 
snahu o co nejlepší výsledky skrze všechny kategorie, 
především v mládežnických týmech.

Mládež – mladší přípravka (U11), mladší žáci (U13), 
mladší dorost (U17) a starší dorost (U19):

I jarní sezonu jsme pokračovali s  mládežnickými 
kategoriemi U11, U13, U17 a U19. Jaro se nijak nelišilo 
od náročného a těžkého podzimu. V průběhu zimní 
přestávky došlo k  několika přestupovým změnám. 
Mládežníci pravidelně a v  hojném počtu aktivně 
přistupovali k  tréninkovým jednotkám jak v  naší 
sportovní hale, tak během venkovní přípravy. 

V minulém vydání jsme vás informovali o Zimním 
halovém turnaji OFS – U11, který se konal během 6 
zimních víkendů. Náš mládežnický oddíl U11 se zde 
představil s  velmi dobrými výsledky a nakonec se 
umístil na krásném 3 místě z  celkového počtu 10 
zúčastněných týmů.

Není to však jediná a poslední akce tohoto formátu. 
V sobotu 7.6.2025, stejně jako v loňském roce, pořádala 
Tělovýchovná jednota Kunžak na domácím hřišti spolu 
s  OFS JH velký letní mládežnický turnaj v  kategorii 
U11. Celodenního turnaje se celkově zúčastnilo 20 
týmů, v hracím formátu 5+1.

Po zodpovědných výkonech v  krásné atmosféře 
plného stadionu se domácí tým „Kunžak – U11“ umístil 
na krásném 16.místě. Vítězem turnaje se stal tým z N. 
Bystřice. Opět se potvrdilo, že akce tohoto typu jsou pro 
budoucnost naší fotbalové mládeže důležité a pro sport 
v  Kunžaku pozitivní reklamou nejen na okresní ale 
krajském úrovni.

Trenérský tým reprezentují Michal Novák, Sabina 
Roninová, Karel Winkler a Vincenzo Criscuolo. 

Všem děkujeme za neúnavnou podporu a osobní 
nasazení.

MUŽI: 
Jarní sezona v porovnání s podzimem se vyvíjí po 

výsledkové stránce mnohem lépe. Kvalita hry, 
pravidelná a zodpovědná docházka, spolu s  týmovým 
duchem nabídly divákovi zcela jistě mnohem lepší 

Tým U11

Tým U17
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sportovní zážitek. Přesto ztrátu z  nepovedeného 
podzimu bude těžké dohnat. 

Fotbal je týmová hra a naše mužstvo má jistě 
potenciál hráčů a talentů, kteří mohou do týmu čím 
přispět. Během léta mimo jiné posílí tým Mužů 
přechodem z  kategorie U19 několik dorostenců, kteří 
už nyní postupně dostávají rostoucí porce zápasových 

minut a tedy příležitostí 
k  získání zkušeností na 
seniorské úrovni.
Do nové sezony 2025/26 
bude naším cílem dále 
personálně posílit jak 
hráčský kádr, tak upevnit 
místo hlavního trenéra. 
Tento post momentálně 
s  dočasným mandátem 
zastupuje Karel Hladký. 
Závě rem poděkování 
v š e m , k t e ř í a k t i v n ě 
podporovali a podporují 
f o t b a l v  K u n ž a k u . 
Zejména však věrným 
f a n o u škům z a j e j i c h 
neustálou podporu a 
důvěru. 
Touto cestou přeji všem 
t r e n é rům , r o d i č ům , 
h r á čům , f a n o u škům , 

technickým pracovníkům i přátelům kunžackého 
fotbalu a sportu všeobecně, pohodové a ve zdraví 
prožité léto.

za oddíl fotbalu Antonín Terš
 

Tým mužů

Stolní tenis Kunžak jaro  2025 
V  naší krásné obci má stolní tenis už dlouholetou 

tradici. Je to už čtvrt století od jeho založení. Jsme rádi, 
že se  nám daří tento sport stále udržet v  naší obci  
aktivní. Kunžak A  se  umístil na  sedmém místě 
z  dvanácti účastníků, za  což jsme velice rádi, protože 

druhá polovina soutěže byla pro nás velice náročná. 
Náš nejlepší hráč David Račák přestoupil do  týmu 
Staving Studená, kde nastupoval v Krajské soutěži C a 

v  Divizi. Na  podzim se  nám podařilo obnovit tým 
Kunžak B, který se  umístil na  krásném čtvrtém místě 
ze  dvanácti účastníků. Tento tým hraje regionální 
soutěž II.třídy. V  následující sezoně, která začíná 
na  podzim koncem září, by se  chtěl náš B  tým  
pohybovat na  těch nejvyšších místech tabulky. Dále 
bych chtěl poděkovat vedoucímu a  trenérovi Kunžaku 
B  Jaromíru Procházkovi za  jeho aktivní přístup 
k tréninkům i k zápasům. I přes jeho věk 73 let se stále 
zlepšuje a je velkým přínosem pro naše týmy. 

Za stolní tenis Kunžak dlouholetý hráč a předseda 
Pavel Rokyta

Kunžak A

Kunžak B
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Kuželky 
Áčko hrálo v  sezóně 2024-2025 nejvyšší krajskou 

soutěž KP I. Po celou dobu soutěže se družstvo 
pohybovalo ve středu tabulky a nakonec skončilo 
v  horní části tabulky na velmi slušném 5. místě se 
ziskem 24 bodů. V  KP I hraje 12 týmů, zvítězilo 
družstvo TJ Loko České Velenice s  37 body. Kladem 
byly 3 venkovní výhry, z toho 2 v Dačicích, kde se nám 
opravdu daří. Družstvo hrálo ve složení Jirků Pavel, 
Hrůza Radek, Brtník Lukáš, Horák Michal, Kopečná 
Dana a Brát Jiří. 

TJ Kunžak B     
Béčko hraje druhou krajskou soutěž KP II. Vítězem 

se stalo po napínavém konci soutěže tým Sokolu 
Slavonice, když druhé Fezko Strakonice mělo stejný 
počet bodů, ale horší pomocné body. Naše Béčko bylo 

sice po odehrání 5-ti kol na posledním místě s 0 body, 
pak se ale zlepšenými výkony posunulo blíže ke středu 
tabulky a nakonec skončilo na solidním 9. místě s  19 
body. Vyhnulo se tak bojům o záchranu zachovalo pro 
TJ dva týmy v krajských soutěží. Tým hrál ve složení 
Brtník Josef, Burian Radek, Kopalová Stanislava, Mrkva 
Ondřej, Hanzal Karel, Hrůza Radek ml., Zeman Jan.

TJ Kunžak C
Céčko hraje okresní přebor OP J. Hradec. Vítězem 

okresního přeboru, kterého se účastní 9 týmů se stalo 
družstvo TJ Nová Bystřice B. Ve vyrovnaném středu 
tabulky kde mezi týmy na 4.– 6. místě byl rozdíl 1 bodu 
skončilo Céčko nakonec šesté se ziskem 14-ti bodů. 
Hráčkám patří poděkování za doplňování v KPI a KPII, 
pokud někdo chybí. Družstvo hraje ve složení 
Vilímková Jovana, Burianová Radka, Hanzalíková 
Libuše, Chramostová Marcela, Kudrnová Marie. 

V  lednu a květnu proběhly 
tradiční memoriály Franty 
Dvořáka a Bohoušova 30. 
Z mimosportovních aktivit patří 
poděkování všem, kdo přispěli 
s v o u p r a c í p ř i s e č e n í u 
Suchdola.

Sportovní výsledky KP I+II a 
OP najdete na stránkách
www.kuzelky.com

Hodu zdar
Za oddíl kuželek Radek Hrůza

Výbor TJ Kunžak 
Jménem výboru TJ Kunžak chci poděkovat všem 

lidem, kteří se podílí na organizaci a chodu 
Tělovýcovné jednoty.

Velký dík dále patří Obecnímu úřadu Kunžak a jeho 
zastupitelům za podporu sportu v  obci, Jihočeskému 
kraji, z  jehož dotačních programů čerpáme finanční 
prostředky na mládež, a firmě Tecnocap.

Závěrem vás chci pozvat na akce, které se budou 
konat v letních měsících v areálu TJ:

5.7.2025 - zábava, hraje DJ Luky
19.7.2025 - fotbalový turnaj Memoriál Františka 

Distela, pořádá Centropen Dačice
26.7.2025 - odpoledne hasičské závody SDH Kunžak, 

večer zábava, hraje The Pilous band
9.8.2025 - fotbalový turnaj Memoriál Milana Řeháka
23.8.2025 - zábava, hraje The Pilous band

                                                                                                                                                           
Za výbor TJ Kunžak   Pavel Jirků
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Dětský den 
Poslední květnovou sobotu jsme uspořádaly dětský 

den. Tento den se vskutku vydařil. Počasí nám přálo - 
po dlouhé době se nám ukázalo slunce, které vesele 
hřálo. Děti spolu s rodiči si užily tento čas plný soutěží, 
kdy stavěly z kostek, házely míčky do terčů, skákaly v 
pytlích, hledaly svého plyšáka, vyzkoušely si "ruské" 
kuželky.. U hasičů vyzkoušely stříkání z hadice, kdy se 
trefovaly do terčů. U myslivců si mohly vyzkoušet 
střílení ze vzduchovky. Děti se zkrátka nenudily. Na 
závěr akce se děti vyřádily ve vodní sprše, pak se 
schovávaly v "horách" pěny.

U této akce jsme nebyly samozřejmě sami. Velké 
poděkování patří Sboru dobrovolných hasičů, 
Mysliveckému sdružení a Tělovýchovné jednotě 
Kunžak, díky kterým jsme dětský den mohly uspořádat 
opět na fotbalovém hřišti. Samozřejmě nemůžeme 
zapomenout na Adriana Havlíka, který nám zapůjčil 
velký skákací hrad, který byl vytížen od začátku až do 
samého konce.

Velký dík patří všem dětem a jejich rodičům, kteří se 
za námi přišli pobavit a oslavit tento den.

Veronika Dobešová
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Činnost za I. pololetí roku 2025 

Zásahy za období leden – květen 
15.1. Technická pomoc – proplach kanalizace 

Kunžak
15.2. Požár komína – Kunžak
  4.3. Požár travní porost – Malý Ratmírov
  9.3. Požár lesní porost – Valtínov 
14.3. Požár rodinného domu – Strmilov 
22.3. Požár rodinného domu – Mutyněves 
11.4..Technická pomoc - proplach kanalizace – 

Kunžak
15.4. Technická pomoc - proplach kanalizace – 

Kunžak
21.5. Technická pomoc - čištění silážní jámy – 

Kunžak 

Ostatní akce 
  4.1.   Tříkráloví sbírka – mladí hasiči
10.1. Výroční valná hromada
 1.3.    Masopustní průvod 
 8.3. Dětský karneval spolupráce s ČSŽ
22.3. Tradiční ples SDH 
18.4. Dohled na cyklistickém závodu RBB Tour  
19.4. Výlov rybníka Kovářák a prodej ryb 
30.4. Stavění máje a pálení čarodějnic mladí hasiči
10.5. Oslava nového automobilu 
31.5. Dětský den spolupráce s ČSŽ

Krajská soutěž HZS ČR Mladý záchranář v akci.
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Nový dopravní automobil Volkswagen Crafter

Žehnání a oslava nového dopravního automobilu. 

Masopustní průvod 1.3.2025

Plánované akce na 2. pololetí 2025: 

28.6.2025 - Hasičské závody Mosty ve 13h

5.7.2025 -   Zábava, hraje DJ Luky

19.7.2025 -  Fotbalový turnaj Memoriál Františka Distela, pořádá Centropen Dačice

26.7.2025 -  Letní koncert v 18h

26.7.2025 -  Odpoledne hasičské závody SDH Kunžak na fotbalovém hřišti, 
                     večer zábava, hraje The Pilous band

 9.8.2025 -   Fotbalový turnaj Memoriál Milana Řeháka

23.8.2025 -  Zábava, hraje The Pilous band

24.8.2025 -  Tradiční bartolomějská pouť

29.11.2025 - Adventní trhy
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Knihovna 
Zimní měsíce byly v  knihovně ozvláštněny Road 

Tripem, přednáškou o cestování po Vietnamu na 
motorkách, Lukáše Košťála a jeho kamaráda Martina 
Říhy. Letos Obecní knihovna Kunžak opět oslavila 
březen, měsíc knihy. Do knihovny dorazily předškolní 
děti z mateřské školy na program u příležitosti vydání 
nové knihy od Petra Horáčka, O ztracené ponožce. Žáci 
čtvrté a páté třídy oslavili letošní kulaté šedesáté 
narozeniny Joanne Rowlingové s  jejími příběhy 
Harryho Pottera. S druhou třídou jsme si prožili 
program zaměřený na rozvoj vztahu ke knize skrze 
veršovaný příběh Franklinova létající knihovna a 
zkoušeli jsme vymýšlet své vlastní básničky. Noc 
s  Andersenem byla oslavena příběhem Ošklivého 
Káčátka. Na programu se podílely také paní učitelky ze 
Základní školy SNW Kunžak. Program byl protkán 
malováním, vyráběním, podporou kritického myšlení a 
uvažování v  souvislostech. Setkání bylo završeno 
cestou za pokladem (hrou šipkovaná) od samotného H. 
CH. Andersena.

Noc kostelů 
Farnost Kunžak 23. května uvítala v kostele 

svatého Bartoloměje návštěvníky z  nejbližšího 
okolí na  již druhém ročníku Noci kostelů.  
Poctil nás svou návštěvou místopředseda 
poslanecké sněmovny PČR Jan Bartošek. 
Program byl složen z  několika hudebních 
vystoupení, a  to pěveckým vystoupením 
Mateřské školy Kunžak, Dětského pěveckého 
sboru ZŠ SNW a  Kunžackého sborečku. Žáci 
základní školy výstup na  věž kostela 
d o p r o v á z e l i h i s t o r i c kým výk l a d e m .  
U  p ř í l e ž i t o s t i p ř í t o m n ý c h o s t a t k ů 
blahoslaveného Carla Acutise si lidé poslechli 
jeho neobyčejný příběh. Noc kostelů byla letos 
ozvláštněna otevřenou farou. Krásný večer byl 
zakončen adorací a  modlitbami vedenými 
ze strany akolyty Filipa Šimánka. 

Filip Šimánek Žáci 9. třídy ZŠ SNW Kunžak
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Pozor na podvodníky vydávající 
se za policisty a pracovníky bank 

V posledních měsících dochází na Jindřichohradecku 
k výraznému nárůstu telefonických podvodů, při nichž 
se pachatelé vydávají za pracovníky policie nebo banky. 
Cíl je vždy stejný – získat přístup k  vašim financím, 
vylákat osobní údaje nebo přimět k  převodu peněz 
na  tzv. „bezpečný účet“. Škody dosahují často stovek 
tisíc až milionů korun.

Jak podvodníci postupují?
-Zavolají vám a tvrdí, že byl napaden váš účet nebo 

že jste součástí vyšetřování.
-Vystupuj í profesionálně , vytvářej í dojem 

naléhavosti a často zastrašují.
-Nabádají vás k okamžitému převodu peněz, sdělení 

přístupových údajů, nebo instalaci programu pro 
vzdálený přístup.

-Na displeji telefonu se může zobrazit falešné číslo 
banky či policie.

Jak se bránit?

- Nikdy nesdělujte PIN, přístupová hesla ani kódy 
z SMS.

- Policie ani banka vás nikdy nevyzve k  převodu 
peněz nebo instalaci aplikací.

- Ukončete hovor a ověřte si informace na oficiálních 
kontaktech (popř. na lince 158).

- Nejednejte pod tlakem – nenechte se  zastrašit ani 
přemluvit.

- Poraďte se  s někým blízkým – druhý názor často 
odhalí podvod.

Rada na závěr
Mluvte o  těchto případech s  rodiči, prarodiči 

a  známými, kteří mohou být zranitelnější. Podvodníci 
jsou čím dál vynalézavější a spoléhají na to, že ve stresu 

lidé ztratí ostražitost. Jen informovanost a klidná reakce 
může zabránit zbytečným škodám. Skuteční policisté 
a bankéři nejednají po telefonu tímto způsobem. Pokud 
máte podezření, kontaktujte linku 158. Vaše obezřetnost 
je tou nejlepší ochranou.

Děti z Mateřské školy KunžakDětský pěvecký sbor ZŠ SNW Kunžak
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Činnost seniorů STP Kunžak 
za 1. pololetí 2025 
Činnost našeho svazu byla v prvním pololetí pestrá.
Dne 8.1.2025 jsme měli v  Bistru u  Šindelářů první 

letošní posezení za  doprovodu hudby pana Severy 
a pana Tichého. Účast byla velká - 53 členů.

5.2.2025 se uspořádala Maškarní merenda, o zábavu 
se postaralo 10 masek.

18.2.2025 jsme se  zúčastnili v ZŠ SNW v Kunžaku 
zajímavé přednášky Mgr. Jandáčka „Šumavské 
vzpomínky“. Účast 35 členů.

26.2.2025  se  konala výroční členská schůze 
v  zasedací místnosti OÚ Kunžak. Svaz pracuje pod 
v e d e n í m p ře d s e d k y ně H e l e n y K a šp á r k o v é , 
místopředsedkyně Věry Přibylové a hospodářky Otílie 
Popelové. Schůze se zúčastnil starosta obce Kunžak pan 
Petr Král, starosta Člunku pan Jan Beránek a  zástupci 
MO Dačice Marie Stejskalová a MO Studená Miroslav 
Sommer .

O  kulturní program se  na  této výroční schůzi 
postaraly děti z  MŠ Kunžak pod vedením paní 
ředitelky Veroniky Dobešové a Marušky Strakové.

2.3.2025 návštěva divadla v  Telči komedie Uděláte 
nám to znovu?

5.3.2025 jsme se  opět sešli v Bistru u  Šindelářů při 
oslavě MDŽ. Muži ženám předali kytičky, o  hudbu 
se postarali pan Severa a pan Tichý. Účast 57 členů.

Nezapomněli jsme ani na  naše členky pobývající 
dlouhodobě v  domovech důchodců, kde je navštívili 
členové výboru, strávili s  nimi pěkné odpoledne, 
obdarovali je kytičkou a malým dárkem.

2.4.2025  se  uskutečnilo poslední jarní posezení 
u muziky.

26.4.2025 se  jelo autobusem do divadla v Počátkách 
na komedii Když se zhasne. Účast byla velká-58 členů.

Naši největší akci byl ve dnech 8.-13.6.2025 Wellness 
pobyt v  Polsku - Jizerské Hory a  polské Krkonoše. 
Navštívili jsme mimo jiné Jelení Horu a  její okolí, 
nazývané Perla Krkonoš.

Kabinovou lanovkou jsme vyjeli na  vrchol Stog 
Izerski. Prohlédli jsme si lázně Swieradov Zdroj. Měli 
jsme možnost využití v hotelu wellness bazény, sauny.

K prvnímu pololetí má naše organizace 112 členů .
V  prvním pololetí oslavilo 7 našich členů životní 

výročí. Každý dostal dárkový balíček.
Tento rok ze  zdravotních důvodů skončila naše 

kronikářka a  fotografka paní Boženka Matoušková 
a  v  revizní komisi paní Marie Leitgepová, oběma 
děkujeme za dlouholetou aktivní činnost a přejeme jím 
hodně zdraví a  spokojenosti. Nahradí je naše nová 
členka Alena Anderlová.

Od začátku roku nám zemřely 2 členky.
Jiřina Hanzalová z  Člunku, Jiřina Kracíková 

z Kunžaku. Čest jejich památce.
Děkujeme celému výboru a všem co nám pomáhají, 

aby se všechny akce mohly konat.
Přejeme všem krásné slunné léto, a  věříme, že 

se po prázdninách ve zdraví opět sejdeme.
Helena Kašpárková
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